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 رئیس مجلس گفت: مسئولان اجرایی 
درباره روند واردات، تولید و تزریق واکسن 
کرونا اطلاعات دقیق به مردم ارایه کنند و 
و از بیان هر گونه اخبار و آمار غیر قطعی 
یا اطلاعات برآمده از حدس های غیر 
دقیق بپرهیزند تا مردم به اشتباه نیفتند..

محمدباقر قالیباف درباره کمبود آب 
خوزستان افزود: موضوعاتی مثل افزایش 
ظرفیت خروجی سد کرخه و دز، تأمین آب 
پایین دست در دشت آزادگان، مشکلات 
دامداران و کشاورزان، تأمین مالی فوری 
فعالیت های مرتبط با تأمین آب شرب و 
آب مورد نیاز برای دام و همچنین پرداخت 
خسارت کشاورزان که پیش از این تصویب 
شده بود، به عنوان مهم ترین اقدامات 
نظارتی مجلس مورد بررسی و پیگیری  قرار 
گرفت و با همراهی مدیران منجر به نتایج 
مؤثری در کمتر شدن مشکلات مردم شد. 
امیدواریم با ادامه اقدامات، مشکل مردم 
به طور کامل رفع شود. پیگیری فوری 
رئیس محترم دستگاه قضا برای مشکلات 
آب در استان خوزستان ورفع دغدغه های 
مردم از اقدامات مثبت و ارزشمند روزهای 
اخیر بود که نقش قابل توجهی در افزایش 
هماهنگی و بسیج ظرفیت های هر سه قوه 

برای حل مشکلا مردم داشت .

استدلال در شورای نگهبان 
مهم است نه سن و سال 

 سخنگوی شورای نگهبـــــان 
با بیان اینکه تاکید بر حقوق مردم به 
این دلیل این است که شرع و قانون 
اساسی به دنبال مراعات حقوق مردم 
است، گفت: در شورای نگهبان یک 
جمع تخصصی و حرفه ای وجود دارد 
اما، این استدلال است که حرف اول 
و آخر را در شورای نگهبان می زند و 
در واقع آنچه که در شورای نگهبان 
مهم است، استدلال است و سن و 
سال نیست. طحان نظیف در پاسخ 
به این سوال که می گویند نظر آیت 
الله جنتی در شورای نگهبان مورد 
توجه است نه اعضا، گفت: هر کس 
در شورای نگهبان یک رای دارد، چه 
بنده به عنوان کوچکترین عضو و چه 
آیت الله جنتی به عنوان بزرگترین 
عضو شورای نگهبان. شایعات همیشه 
وجود دارند اما آنچه که بنده از نزدیک 
دیده ام، این است که هر کسی در شورا 
یـــک رای دارد و این استدلال است 
که حرف اول و اخر را می زند. البته 
بنده آیت الله جنتی را در خیلی از 
موضوعات همراه می بینم اما برخی 
اوقات هم ممکن است که ایشان 
نظری داشته باشند ولی نظر ایشان 

رای نیاورد. 

چارچوب مذاکرات هسته ای در 
دولت آینده نیز تغییری نمی کند 

 عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس با بیان اینکه ایران برای 
رسیدن به اهداف مذاکرات را ادامه خواهد 
داد، گفت: سیاست های جدید در دولت 
جدیــد شکــل مـی گیرد امـــا چارچوب، 
همیـن سیاســت های اعــلام شــده است 
 و قرار نیست ایـن سیاست ها تغییــر کنــد. 
ابوالفضــل عمــویی بــا اشاره بــه رونـــد 
مذاکرات احیای برجام در وین، گفت: بـا 
دستورالعمل هــای کلان ۶ دوره مـذاکرات 
در وین برگزار شد. جمهوری اسلامی با 
سیاست قطعی مقام معظم رهبری از جمله 
رفع تمامی تحریم ها، راستی آزمایی به 
صورت موثر و اقدام ایران پس از اقدام طرف 
مقابل در این مذاکرات حاضر است. وی ادامه 
داد: محور دوم مذاکرات اجرای قانون اقدام 
راهبردی برای لغو تحریم ها به خصوص ماده 
۷ است، هیات مذاکره کننده با این سیاست 
در مذاکرات شرکت کرده و مذاکرات به متن 
اولیه رسیده  اما هنوز تکمیل نشده است. 
البته بعد از انتخابات اخیر متن اولیه در کشور 
مورد بررسی قرار گرفته و هیات تطبیق؛ 
متشکل از نمایندگان مجلس، نمایندگان 
دولت و شورای عالی امنیت ملی موضوع را 
بررسی و موضوعات به اطلاع نهادهای ذی 

ربط رسیده است.

سـرمقــاله

اتحادیه اروپا اعلام می کند برای قانع کردن دولت بایدن وارد 
عرصه شده است تا آن ها را به برجام بازگرداند و تحریم های 
ایران را لغو کند و همچنین مدیر آژانس اعلام می کند که زمان 
تنگ است و باید سریعا برجام احیا شود، این را نشان می دهد 
که جهان به جمع بندی برای توافق با ایران رسیده است. این 
مسیر صلح آمیز نتیجه هشت سال تلاش معقولانه دستگاه 
سیاست خارجی دولت های یازدهم و داوزدهم بود که در این 
روزها نتیجه آن را مشاهده می کنیم. آن ها امروز صحبت از 
هفته ها می کنند و به دنبال این هستند تا هر چه سریع تر 
برجام را احیا کنند و این خود یک امیدواری مثبت در این 
عرصه است. این ناشی از هماهنگی نسبی در داخل کشور 
است و سیاست های صبورانه و هوشمندانه ای که در ماه های 
اخیر اتخاذ شده است و ضرورت دارد تا این صبر و حوصله در 
دولت سیزدهم نیز تداوم یابد تا این انگیزه برای ارتباط گیری 
با ایران از بین نرود. عدم وجود هماهنگی در این عرصه نباید 
در داخل کشور وجود داشته باشد و ضرورت دارد تا در ابتدا در 
داخل به اجماع رسیده و به وسیله ابزارهایی طرف های مقابل را 
برای توافق به سمت خود بکشانیم. ما نیاز به تجدیدنظر داریم و 
باید در این خصوص فکر شود. باید مسائل یک بار برای همیشه 
حل شود. دولت یازدهم هر چه داشت در این مسیر هزینه کرد 
و امروز دولت سیزدهم با درایت می تواند میوه آن را بچیند. 
امروز این نگرانی در اروپا تشدید شده است که قانون ایران که 
در مجلس تصویب شده است، برنامه هسته ای ایران را به نقاطی 
برساند که غیرقابل بازگشت باشد. این نگرانی سبب شده که 
آن ها نگران برگشت ناپذیر بودن اقدامات ایران شوند و به 
همین علت به تکاپو افتاده اند؛ زیرا هراس دارند که ایران دیگر 
به مسیر برجام بازنگردد یا تعهدات خود را کاهش ندهد. به 
این دلیل اروپا واسطه شده است تا زودتر بایدن را راضی کند. 
آن ها در مرحله اول قصد دارند ترتیباتی اتخاذ کنند تا چگونگی 
احیای برجام نهایی شود، سپس به مسائل دیگر بپردازند. امروز 
این باور در میان آن ها ایجاد شده که اولویت توافق بر سر مسائل 
هسته ای است و وارد مسائل دیگر مورد اختلاف نمی شوند. 
در همین راستا آن ها قسمت قابل توجهی از تحریم ها را 
پذیرفته اند که لغو کنند که در نامه ظریف به مجلس نیز به آن 
اشاره شد. آن ها مقدمات تجارت ایران با جهان را مهیا می کنند 
و به دنبال آن این توافق ضمنی را با ایران خواهند داشت که 
پس از ملموس  شدن لغو تحریم ها در خصوص مسائل دیگر نیز 
صحبت کنند که شاید بیشتر نظر آن ها روی مسائل منطقه و 
خاورمیانه باشد و به موضوعات دیگر نپردازند. آن ها به دنبال 
اخذ یک نظر مثبت ضمنی از ایران در این خصوص هستند 

و به نظر می رسد که اروپا این مسیر را در پیش گرفته است.

دستاورد هشت سال گذشته مذاکرات

ملاقات کنندگان روز یکشنبه رئیسی
در ادامه دیدارهای مقامات دولتی و کارگزاران 
نظام با ابراهیم رئیسی، رئیس جمهور منتخب، 
ابوالحسن فیروزآبادی دبیر شورای عالی فضای 
مجازی و حجت الاسلام مصطفی رستمی رئیس 
نهاد نمایندگی مقام معظم رهبری در دانشگاه ها 
دیروز )یکشنبه( با حضور در دفتر رئیس جمهور 
منتخب، با سید ابراهیم رئیسی دیدار کردند. 
دبیر شورای عالی فضای مجازی و رئیس نهاد 
نمایندگی مقام معظم رهبری در دانشگاه ها 
در این دیدارها با تبریک موفقیت رئیسی در 
انتخابات و آرزوی توفیق برای وی و دولت 
سیزدهم، گزارشی از آخرین فعالیت ها و اقدامات 

دستگاه متبوع خود ارائه کردند.

 کنایه مصباحی مقدم به پایداری ها
سخنگوی جامعه روحانیت مبارز گفت: 
جامعه روحانیت تاکنون اقدامی به منظور 
اینکه بخواهد فرد یا افرادی را به رئیس جمهور 
معرفی  کابینه  در  حضور  برای  منتخب 
کند، نداشته است. حجت الاسلام غلامرضا 
مصباحی مقدم در پاسخ به این سوال که به نظر 
می رسد برخی گروه ها از جمله جبهه پایداری 
تلاش دارند از طریق فضاسازی رسانه ای 
افرادی نزدیک به خود را وارد کابینه کنند، 
گفت: تا جایی که من از اخلاق آقای رئیسی 
اطلاع دارم و آشنایی من با ایشان حقیقتا 
به ۴۰ سال می رسد؛ می دانم که اخلاق 
ایشان، اخلاق قبول تحمیل نیست و زیر بار 
این بحث ها نمی رود. وی خاطرنشان کرد: 
اگر کسانی درصدد ایجاد فشار و تحت تاثیر 
قرار دادن ایشان هستند، خود را به زحمت 
 نیندازند، ایشان تحمیل قبول نخواهد کرد.

 
شگرد افزایش حقوق ها 

 عضو کمیسیون اصل ۹۰ مجلس در توئیتی 
به موضوع افزایش حقوق ها در پایان دولت 
دوازدهم اشاره کرد. سیدمصطفی آقامیرسلیم 
در  توئیتی نوشت: دولت بعد از سقوط ارزش 
پول ملی و گرانی بی سابقه، در آخرین مهلت 
مدیریت نابسامان خود، شگرد افزایش حقوق ها 
را انتخاب کرده تا به نوعی التیام اجتماعی و به 
خوش بدرقگی دست یابد. در حالی که با وجود 
کسری بودجه هنگفت و نیز روند رو به تزاید 
مطالبات برحق مردم، این روش غلط و تورم زا 
 مردم را مفلوک تر و  دولت جدید را مصیبت زده 

و فلج خواهد کرد.

فیلترینگ در اولویت نیست
عضو کمیسون فرهنگی مجلس گفت: طرح 
اولیه مجلس، تقویت پلتفرم داخلی، تسهیل 
فعالیت کاربران و ارزان سازی اینترنت است. 
سیدعلی یزدی خواه درباره اخباری مبنی 
بر ارائه طرح فیلترینگ از سوی نمایندگان 
مجلس اظهار داشت: طرح اولیه مجلس تقویت 
پلتفرم داخلی، تسهیل فعالیت کاربران و 
ارزان سازی اینترنت است. وی با بیان اینکه این 
طرح هنوز در مراحل اولیه قرار دارد، افزود: فعلا 
باید طرح در صحن علنی مجلس و کمیسیون 
تخصصی مورد بحث و بررسی قرار گیرد اما ما 
هیچ تصمیمی برای موضوع فیلترینگ نداریم.

 پاسخ ایران به ادعای آمریکا 
کرد:  اعلام  خارجه  وزارت  سخنگوی 
وین -جدا از برجام- با آمریکا و انگلیس در 
خصوص تبادل ۱۰ زندانی توافق کرد؛ آماده ایم 
تا همین امروز این توافق را اجرائی کنیم. سعید 
خطیب زاده به اظهارات همتای آمریکایی 
خود ند پرایس در این خصوص پاسخ داد. 
خطیب زاده در توییتی نوشت: »حیرت آور« 
این است که ایالات متحده این حقیقت ساده 
را انکار می کند که »یک توافق در خصوص 
بازداشت شدگان به دست آمده است.« حتی 
شامل اینکه چگونه اعلام عمومی شود. در وین 
- جدا از برجام - با ایالات متحده و انگلیس 
در خصوص تبادل بشردوستانه و آزادی 
۱۰ زندانی از همه طرف ها توافق شد. ایران 
آماده است تا همین »امروز« این توافق را 

اجرائی کند.

توصیه هایی برای انتخاب شهردار
سخنگوی دولت اصلاحات تاکید کرد: 
انتخاب شهردار تهران از میان افرادی که 
دارای پرونده در تخلفات هلدینگ یاس 
هستند، دهن کجی به قانون، اخلاقیات و 
شهرمداری است. بعید می دانم نهادهای 
نظارتی اجازه بدهند این تخلفات ادامه پیدا 
کند. باید از حضور کسانی که در تخلفات 
دست داشتند، در شهرداری تهران جلوگیری 
.. رمضانزاده اشاره به حضور  . شود. عبدا
برخی افراد دارای پرونده مبهم در ماجرای 
هلدینگ یاس به عنوان گزینه  شهرداری 
تهران گفت: این تفکر نشان داده که معتقد به 
شهرفروشی است. همچنین این تفکر معتقد 
به قانون نیست و استخدام های بی رویه را در 
شهرداری تهران رواج داده است. او ادامه داد: 
شهر تهران با حضور این افراد بدتر خواهد 
شد. انتظار من از نهادهای بالادستی این 
است که به گزارش تحقیق و تفحص شورای 
پنجم نگاهی بیندازند و شبهاتی را که در 
ذهن مردم ایجاد شده، پاسخ دهند که چرا 
این تخلفات به رغم وجود نهادهای نظارتی 

پیش آمده است.

اخـــبار کوتاه

آرمان ملی: 2۷تیر سی و سومین سالگرد 
پذیرش قطعنامه ۵۹۸ سازمان ملل متحد 
مبنی بر پایان  جنگ هشت ساله توسط 
بنیانگذار انقلاب اسلامی در سال ۱۳۶۷ 
است. در این راستا تا کنون طی سال های 
مختلف بارها و بارها صحبت ها، پرسش ها 
و اظهار نظرهایی پیرامون چرایی پذیرش 
قطعنامه از سوی امام و چرایی عدم ادامه 
جنگ مطرح شده که پاسخ های مستدل و 
مکتوبی به آن نشد.  این در حالی است  که 
رسانه ها و دستگاه های تبلیغاتی غرب و شرقِ 
حامی رژیم بعث عراق، در سال ۱۳۶۷ رهبر 
فقید انقلاب اسلامی، سیاستمداران، امرا و 
فرماندهان نظامی کشورمان را به مخفی کردن 
دلایل واقعی پذیرش قطعنامه ۵۹۸ سازمان 
ملل متهم کردند. با این حال ۱۸ سال بعد از 
پایان جنگ هشت ساله عراق علیه کشورمان 
نامه ای مهم در خصوص علل پذیرش قطعنامه 
توسط مرحوم آیت ا... هاشمی رفسنجانی  از 
شمار نامه های طبقه بندی شده در آمد و در 
تاریخ هفتم مهر ۱۳۸۵درست ۱۰ سال قبل 
از فوت، توسط رئیس فقید مجمع تشخیص 
مصلحت نظام افشا شد. این نامه دلایل امنیتی 
و لجستیکی و استراتژیک پذیرش قطنامه 
۵۹۸ سازمان ملل متحد که در 2۵ تیر ۱۳۶۷ 
صادر شد را فاش کرد و البته امضای رهبر 
 فرزانه انقلاب اسلامی را بر خود داشت. مرحوم

.. هاشمی رفسنجانی متن نامه امام  . آیت ا
چرایی  درباره  نظام  ارشد  مسئولان  به 
پذیرش قطعنامه ۵۹۸  را از طریق یکی از 
خبرگزاری های داخلی  منتشر کرد. مهم ترین 
بخش این نامه اذعان بنیانگذار انقلاب اسلامی 
به شرایط سخت نرم افزاری و سخت افزاری 
نامناسب داخلی برای تداوم دفاع مقدس در 

میدان های نبرد بود. 

 نامه فرماندهان و مقامات به امام
پس از آنکه استکبار جهانی که در شوک 
پیروزی انقلاب اسلامی، طرح های بزرگ 
و کوچک فراوانی را با همکاری و همراهی 
دستگاه های جاسوسی و نظامی دول عبری، 
عربی، غربی و مساعدت جریان های سرسپرده 
داخلی و سازمان خونخوار مجاهدین خلق 
برای به زمین زدن این درخت تازه جوانه زده، 
به مرحله عملیاتی درآورده بود و موفقیت 
دلچسبی نصیبش نشده بود، چاره کار را در 
انداختن رژیم خونخوار و قدرت  طلب بعث 
عراق به جان نوجوانان، جوانان، زنان و مردان 
آزاده ایرانی دید و فوج فوج، تیپ و لشکر بود 
که در تهاجم سراسری زمینی و هوایی در 
تاریخ ۳۱ شهریور ۱۳۵۹ روانه ایران اسلامی 
کرد و پس از قتل عام صدها هزار مرد و زن 
شجاع در میدان نبرد و به راه انداختن جنگ 
شهرها در عمق استراتژیک خاک کشورمان 
و تحمیل چند صد هزار میلیارد دلار خسارت 
مادی به ایران اسلامی در فریبی بزرگ، در 
قبول قطعنامه ۵۹۸ پیش قدم شد و ایران را 
نزد افکار عمومی دنیا کشوری »جنگ طلب« 
معرفی کرد. از دیگر سو فرماندهان نظامی و 
سیاستمداران عالی رتبه کشورمان با تشریح 
توانایی های آفندی و پدافندی در حوزه های 
نظامی و سیاسی و تبیین دقیق و موشکافانه 
آنها برای رهبر فقید انقلاب اسلامی نظر مساعد 
ایشان را برای پایان دادن  جنگ تحمیلی جلب 
کردند. امام خمینی)ره( در این نامه خطاب 
به مسئولان ارشد نظام  مسائل مختلفی را 
برای پذیرش قطعنامه ۵۹۸ از سوی جمهوری 
اسلامی ایران ذکر کردند. ایشان در این نامه 
اظهار کردند: »حال که مسئولان نظامی ما 
اعم از ارتش و سپاه که خبرگان جنگ هستند، 
صریحا اعتراف می کنند که ارتش اسلامی به 

این زودی ها هیچ پیروزی به دست نخواهند 
آورد و نظر به اینکه مسئولان دلسوز نظامی 
و سیاسی نظام جمهوری اسلامی از این پس 
جنگ را به هیچ وجه به صلاح کشور نمی دانند و 

اینجانب با آتش بس موافقت می نمایم.
  دلیل قبول قطعنامه 

امام در بخشی از نامه خود در خصوص 
قبول آورده است: »برای روشن شدن در 
مورد اتخاذ این تصمیم تلخ، به نکاتی از نامه 
فرمانده سپاه که در تاریخ 2 /۴/ ۶۷ نگاشته 
است، اشاره می شود. این فرمانده مهم ترین 
قسمت موفقیت طرح خود را تهیه به موقع 
بودجه و امکانات دانسته و آورده است: »بعید 
به نظر می رسد دولت و ستاد فرماندهی کل 
قوا بتوانند به تعهد خود عمل کنند« البته با 
ذکر این مطالب می گوید: آقای نخست وزیر هم 
از قول وزرای اقتصاد و بودجه وضع مالی نظام 
را »زیر صفر« اعلام کرده اند. مسئولان سیاسی 
هم می گویند: »از آنجا که مردم فهمیده اند 
پیروزی سریعی به دست نمی آید، شوق رفتن 
به جبهه در آنها کم شده است. شما عزیزان از 
هر کس بهتر می دانید که این تصمیم برای من 
چون زهر کشنده است ولی راضی به رضای 
خداوند متعال هستم و برای صیانت از دین 
او و حفاظت از جمهوری اسلامی اگر آبرویی 
داشته باشیم خرج می کنیم.« امام خمینی)ره( 
در دیدار محسن رضایی فرمانده وقت سپاه 
پاسداران انقلاب اسلامی در مورخ ۳۱ تیر 
۱۳۶۷، بیان کردند: »همان طور که قبلًا گفتیم 
ما با مردم خود با صداقت صحبت می کنیم. ما 
در چارچوب قطعنامۀ ۵۹۸ به صلحی پایدار 
فکر می کنیم و این به هیچ وجه تاکتیک نیست، 
ولی سلحشوران ارتش اسلام باید خود را آماده 
کنند که اگر دشمن دست به حملاتی زد، 
جواب مناسبی به آن بدهند. فرزندان انقلابیم، 

توجه کنید که امروز روز حضور گسترده در 
جبهه هاست. فکر نکنید که دیگر جنگ تمام 
شده است. ما خواستیم به دنیا ثابت کنیم که 
صدام معتقد به مجامع بین المللی نیست و ما 
تا قبول قطعنامه از سوی عراق جواب دشمنان 
اسلام را در جبهه ها خواهیم داد.« امام راحل دو 
روز بعد از قبول قطعنامه در 2۹ تیرماه ۱۳۶۷ 
نیز در پیامی به ملت ایران می گوید: »من تا چند 
روز قبل معتقد به همان شیوه دفاع و مواضع 
اعلام شده در جنگ بودم و مصلحت نظام و 
کشور و انقلاب را در اجرای آن می دیدم؛ ولی 
به واسطه حوادث و عواملی که از ذکر آن فعلا 
خودداری می کنم و به امید خداوند در آینده 
روشن خواهد شد و با توجه به نظر تمامی 
کارشناسان سیاسی و نظامی سطح بالای کشور، 
که من به تعهد و دلسوزی و صداقت آنان اعتماد 
دارم، با قبول قطعنامه و آتش بس موافقت 
نمودم و در مقطع کنونی آن را به مصلحت 
انقلاب و نظام می دانم. و خدا می داند که اگر 
نبود انگیزه ای که همه ما و عزت و اعتبار ما 
باید در مسیر مصلحت اسلام و مسلمین قربانی 
شود، هرگز راضی به این عمل نمی بودم و مرگ 
و شهادت برایم گواراتر بود. رهبر کبیر انقلاب 
اسلامی خطاب به مردم کشورمان بیان کردند: 
»اکیدا به ملت عزیز ایران سفارش می کنم 
که هوشیار و مراقب باشید، قبول قطعنامه از 
طرف جمهوری اسلامی ایران به    معنای حل 
مسئلۀ جنگ نیست. با اعلام این تصمیم، حربه 
تبلیغات جهان خواران علیه ما کند شده است؛ 
ولی دورنمای حوادث را نمی توان به طور قطع 
و جدی پیش بینی نمود. نکته ای که تذکر آن 
لازم است این است که در قبول این قطعنامه 
فقط مسولان کشور ایران به اتکای خود تصمیم 
گرفته اند. و کسی و کشوری در این امر مداخله 

نداشته است.

روایت »آرمان ملی« از اسرار پذیرش قطعنامه ۵۹۸ از سوی امام:

نامه  سری  ای که آیت ا... هاشمی افشا کرد
  شرایط سخت نرم افزاری و سخت افزاری نامناسب داخلی برای تداوم دفاع مقدس

رئیس جمهور:

 مردم حق دارند بدانند 
چه گردنه هایی باعث بروز مشکلات شده است 

 کشور ما در مقطع کنونی با تهدیدهای جدّی روبه روست
آرمان ملی: دویست  و  چهل  و  دومین 
جلسه ستاد هماهنگی اقتصادی دولت دیروز 
به ریاست حسن روحانی، رئیس جمهوری 
برگزار شد. در این جلسه گزارش مقدماتی 
دستگاه های مختلف به ویژه بانک مرکزی و 
سازمان برنامه و بودجه از وضعیت اقتصادی 
کشور در سه ماهه اول سال جاری و پیش بینی 
آینده ارائه شد. در این گزارش ها متغیرهای 
تاثیرگذار مانند تحریم و کرونا بر شاخص های 
گوناگون اقتصادی و تدابیر اتخاذ شده برای 
مقابله و مدیریت این عوامل مورد بحث و 
بررسی قرار گرفت. رئیس جمهوری با تاکید 
بر حساسیت و جدیت دولت تدبیر و امید بر 
ارائه گزارش های شفاف و دقیق از وضعیت 
اقتصادی کشور به مردم گفت: دولت خود را 
موظف می داند به مردم با شفافیت و صراحت 
از فعالیت خود گزارش دهد و در هشتسال 
گذشته این اقدام را به طور جدی پیگیری 
کرده است. روحانی با تاکید بر اجرای دقیق این 
ماموریت افزود: دولت در کنار تعهد به مردم با 
اتکا به نگاه ملی به انتقال مسئولیت، تلاش کرده 
با واقع بینی نقشه کلان اقتصادی کشور را برای 
دولت آینده ترسیم و تشریح کند. رئیس دولت 
تدبیر و امید با بیان اینکه تلاش و تدابیر دولت 

برای گذر از مشکلات و ساماندهی اقتصاد 
کشور باید با دقت ارائه و ثبت شود، اظهار داشت: 
مردم حق دارند بدانند که چه گردنه ها و چه 
تکانه هایی موجب بروز چه نوع مشکلاتی شده 
است و دولت چه راه هایی برای خنثی سازی 
تحریم و گذر از محدودیت های کرونایی در نظر 
گرفته است. وی خاطرنشان کرد: همچنین لازم 
است مردم بدانند اگر تحریم و جنگ اقتصادی 
به کشورمان تحمیل نشده بود و کرونا نیز پدید 
نمی آمد، امروز اقتصاد کشور در چه موقعیتی 
قرار داشت و حاصل این تجارب در اختیار مردم 

و مسئولان دولت آینده قرار خواهد گرفت.
 جامعه را در فهم درست موقعیت 

حاضر یاری کنیم
روز گذشته آیین اختتامیه دوازدهمین 
جشنواره بین المللی فارابی با قرائت پیام 
رئیس جمهور برگزار شد. متن پیام حسن 
را  »خداوند  است:  شرح  این  به  روحانی 
سپاسگزاریم که در روزهای پایانی دولت تدبیر 
و امید، توفیق داد تا مراتب تشکر و قدردانی 
خود را از اندیشمندان، نخبگان و پژوهشگران 
عزیز حوزه مهم و سرنوشت ساز علوم انسانی 
و اسلامی ابراز کرده و شاهد برگزاری این 
رویداد مهم فرهنگی در کشور باشیم. برگزاری 

جشنواره بین المللی فارابی، همواره فرصتی 
مغتنم برای بازشناسی علوم  انسانی و اسلامی و 
معرفی استعدادهای برتر و پیشرفت های علمی 
کشور و در واقع، گشاینده راه برای حرکت و 
نیل علوم انسانی به اهداف عالی، متناسب با 
ارزش های ایرانی ـ اسلامی بوده است. امروز 
در جهانی به سر می بریم که انتظار می رود 
علوم انسانی بیش از گذشته در حیات جوامع 
انسانی نقشی جهت دهنده و هدایت گر داشته 
و پاسخگوی معضلات پرشتاب و چالش های 
نوظهور جهانی باشد. جمهوری اسلامی ایران 
به رغم همه محدودیت ها و تحریم ها، با اتکا 
به توان و نبوغ جوانان نخبه این مرز و بوم، 
به پیشرفت های چشمگیری در حوزه علوم 
انسانی دست یافته است؛ البته کارکردها و 
جایگاه پژوهشی علوم انسانی، باید به صورت 
شایسته تری شناخته شوند. دولت تدبیر و 
امید با اهمیت فراوان به علوم انسانی، همواره 
کوشید علوم انسانی و توسعه علم و دانش 
را مورد حمایت قرار داده و شرایط را برای 
فعالیت های علمی و پژوهشی فراهم سازد. 
اکنون قدرت علمی کشور که با اهتمام جامعه 
دانشگاهی در زمینه های گوناگون حاصل شده 
است، عمده ترین مبنای اقتدار ملی جمهوری 

اسلامی ایران در مناسبات جهانی است. کشور 
ما در مقطع کنونی نیز همچنان با فرصت ها و 
تهدیدهای جدید و جدّی روبه روست و پرواضح 
است که در چنین شرایطی، مسئولیت خطیری 
برعهده اندیشمندان و دانشمندان حوزه علوم 
انسانی و اجتماعی قرار دارد و باید جامعه را در 
فهم درست موقعیت حاضر و مسایل پیش روی 
و نیز راه های گذر از مشکلات و معضلات بیش 
از پیش یاری کنند. امروز آن چه که بیش از هر 
چیز از انگیزه و توان مدیریت کشور می کاهد، 
عدم اجماع بر سر برخی مسائل بنیادی کشور 
و هم افزایی در پیگیری مصالح و منافع ملی 
به ویژه در مناسبات بین المللی است. با این نگاه، 
به رسمیت شناخته شدن مرجعیت دانشگاه در 
مسایل کلان کشور، یک نیاز ملی بوده و همگان 
را به پیروی از آن فرا می خوانیم و یقین داریم 
در چنین فضایی، گذر از برخی معضلات کشور 
تسهیل و بسیارکم هزینه خواهد شد. در پایان 
لازم می دانم از همه دست اندرکاران برگزاری 
این جشنواره بزرگ فرهنگی تقدیر کنم و از  
درگاه خداوند متعال برای آحاد ملت ایران 
به ویژه جامعه دانشگاهی و اصحاب علم و دانش، 
تندرستی و بهروزی و پیمودن مسیر عزت و 

سرفرازی ایران اسلامی را مسألت دارم.«

»آرمان ملی« از اقدامات و طرح های جناحی مجلس گزارش می کند:

نماینده مردم هستید یا اصولگراها؟
  سیده حمیده زرآبادی در گفت و گو با »آرمان ملی«: بدنه کارشناسی مجلس محدود است، قوانین جدید از لوایح دولت باشد

آرمان ملی- نرگس کارخانه ای: حالا که بیش از یک سال 
از دوره یازدهم مجلس می گذرد با نگاهی به اقدامات آن 
و اظهارات نمایندگان در طول این زمان می توان از آنچه 
حقیقتا زیر پوست نماینده یا به عبارتی اصولگرایی است، 
آگاه شد. مجلسی که پیش از تشکیل، آبان ۹۸ و رد صلاحیت 
نزدیک به 2۵۰ نماینده مجلس دهم اصلاح طلب را از سر 
گذراند که در نتیجه آن ها کمترین میزان مشارکت در تمام 
دوره های مجلس و با مشارکت ۴2درصدی حاصل شد و پای 
نمایندگانی را به مجلس باز کرد که بیش از ۷۰درصد آن ها 
را اصولگرایان و تنها حدود ۱۳درصد آن را اصلاح طلبان 
و اعتدال گرایان تشکیل می دهند. متاسفانه شاید تنها با 
بررسی همین آمار و ارقام بتوان به پیش بینی نسبتا درستی 
از عملکرد مجلس، طرح ها و جهت گیری های آن داشت. 
مجلسی که نه تنها چوب لای چرخ دولت روحانی به خصوص 
در مورد برجام و سیاست های خارجی شد، بلکه حتی این 
روزها هم از گوشه و کنار حرف هایی از اختلاف نظر با رئیسی، 
رئیس جمهور منتخب خودشان، بر سر برخی تصمیمات در 
دولت جدید شنیده می شود. همواره یکی از دغدغه ها در 
خصوص نتایج حاصل از هر انتخابات با مشارکت پایین فاصله 
گرفتن برگزیدگان از خواست و نیازهای مردم بوده است. این 
موضوع درخصوص این مجلس غالبا محافظه کار تا حدی 
صادق است که برخی حتی نمایندگان آن را تنها نمایندگان 
مجلس می خوانند و از به کار بردن واژه»نماینده مردم« برای 
آن ها خودداری می کنند. این تفاوت ها را می توان به وضوح در 
طرح ها و دیگر اقدامات و اظهارات اخیر نمیاندگان مجلس 
دید. بین این جنجال ها از احضار برخی وزرای روحانی و 
دیگر فشارهای ساکنان تندروی بهارستان بر دولت حتی در 
روزهای آخر که بگذریم می توان به ارائه طرح هایی چون برخی 
ممنوعیت ها در مذاکرات بین المللی به خصوص با آمریکا و 
صیانت از فضای مجازی و از طرفی مخالفت با شفافیت آرا 
نمایندگان اشاره کرد. آنچه از بیشتر این اقدامات برمی آید آن 
است که گویا تندرویی از حاشیه، انتقادات جناحی، دولت در 
سایه و تاثیرات ضمنی راه خود را یافته و ساکن صندلی های 
بهارستان شده و شاید در آینده به پاستور و بهشت نیز راه یابد.

 بدنه کارشناسی مجلس ضعیف است
برخی از این طرح ها در مجلس بازتاب گسترده ای در میان 
مردم پیدا کردند و در این راستا حمیده زرآبادی نماینده 
پیشین مجلس در دوره دهم در خصوص ناکارآمدی این 
قوانین و طرح های ارایه شده از سوی مجلس اظهار کرد: با 
اصلاح آیین نامه داخلی مجلس ساختار ارائه طرح در مجلس 
باید تغییر کند. در فرآیند کنونی یک نماینده می تواند یک 
طرح را تهیه کنند، به امضای ۱۵ نماینده دیگر برساند و آن را 
به هیات رئیسه مجلس ارائه دهند. بعد از طی این فرآیند است 
که کار کارشناسی طرح آغاز می شود، اما برای طرح هایی که از 
طرف کمیسیون ارائه می شود کار کارشناسی انجام شده است. 
بهتر است کارشناسی طرح ها زودتر انجام شود یا لااقل پس از 
امضای طرح توسط نمایندگان، و پیش از ارائه به هیات  رئیسه 
توسط کمیسیون تخصصی آن طرح اصلاح و تایید شود و 
لااقل نظر مثبت مرکز پژوهش ها را گرفته باشند. زرآبادی با 
اشاره به کارشناسی ضعیف و محدود مجلس به عنوان یکی 
از دلایل ضعف در خروجی های بهارستان بیان کرد: به همین 
دلیل بهتر است قوانین جدیدی که در مجلس مصوب می شود 
قوانینی باشند که از سوی دولت به صورت لایحه به مجلس ارائه 
شده اند؛ چرا که دولت بدنه کارشناسی قوی تری دارد. از طرفی 
مجلس می تواند قوانین مصوب را بازنگری کند و بیشتر طرح ها 
در خصوص اصلاح و تنقیح قوانین انجام دهد. در میان قوانین 
مصوب ما قوانینی وجود دارد که چندان مورد استفاده نیستند 
و تنها حجم قانون گذاری ما را بالا برده اند. برخی از این قوانین 

حتی در تناقض با یکدیگر هستند.
 کم توجهی به منافع اکثریت 

برخی مجلس یازدهم را به مجلس هفتمی تشبیه می کنند 
که با حضور حداکثری اصولگرایان به عنوان حزب حاکم در 
مجلس، در سال های پایانی دولت خاتمی یکی از اقداماتش 
تصویب »طرح تثبیت قیمت ها« بود که باعث بالا رفتن شدید 
تورم شد. همین مجلس چند سال بعد در زمان احمدی نژاد در 
تناقض با طرح قبلی خود سهمیه بندی بنزین را مصوب کرد. 
حال از مجلسی این چنین در دوره یازدهم که از تاثیر عقاید 
جناحی بر طرح ها و اظهارات چیزی از مجلس هفتم، حتی در 

دهه های گذشته، کم ندارد آنچه باعث نگرانی است انتخاب 
شورای شهر و دولتی برآمده از همین مجلس است. گرچه 
ممکن است برخی از افرادی که تاکنون به دولت و شورای 
شهر راه یافته اند سابقه ای داشته باشند که در نظر مردم و افکار 
عمومی جزو معتدلین نباشند اما با توجه به نزدیکی جناحی 
این افراد به تندرویان اصولگرا، رسیدن آن ها به کرسی های 
مهم بسیار محتمل است. در این میان اما تعارض طرح ها و 
قوانین با خواسته ها و منافع مردمی با این نمایندگان که فاصله 
زیادی از اکثریت مردم دارند زیاد می شود چرا که با انتخاب 
آن ها در نتیجه انتخاباتی با مشارکت حداقلی، اکثریت مردم 
را نمایندگی نمی کنند و به نوعی می توان گفت این نارضایتی 
مردم و تحریم انتخابات چندان نامطلوب هم برای آن ها تمام 
نشده است و به نوعی نارضایتی ها را پلی برای پیروزی خود و 
کسب قدرت کرده اند. این مسئله این سوال را در ذهن مطرح 
می کند که در نتیجه نارضایتی مردم، تحریم انتخابات توسط 
آن ها وحذف نظر حداکثری مردم از انتخابات مختلف آیا این 
جناح پیروز، بهانه ای برای پرداختن و توجه به نظر افکار عمومی 
خواهند داشت؟ از آنچه تاکنون در مجلس گذشته طیفی بودن 
اصولگرایان را می توان دید که هر چه می گذرد شدیدتر هم 
می شود و افراد در آن از یکدیگر فاصله بیشتر می گیرند. به 
عقیده برخی کارشناسان در گذر زمان این اختلافات در نتیجه 
یکدستی شدت بیشتری خواهد یافت. این امر از برخی اظهارات 
اصولگرایان پیش از اینکه حتی دولت، شورای شهر و شهردار 
منتخب شان روی کار آید به وضوح پیداست. حتی اگر نتوان 
در رقابت با قدرت زیاد اصولگرایان و خودرو بدون ترمز آن ها 
در چند سال آینده کاری کرد، این اختلافات درون جناحی را 
می توان عاملی دانست که در طولانی مدت باعث انتقادات و 
شاید اصلاح برخی تصمیمات در میان خود آن ها شود گرچه از 
طرفی ممکن است حتی ختم به ضعف و شکست محافظه کاران 
با ادعاهای چندین ساله شود. در کوتاه مدت اما مجلس، دولت 
و جناحی برای مقابله ندارد و با طرح های جناحی خود تنها 
رقیبش افکارعمومی خواهد بود که باید تصمیم بگیرد آیا 
می خواهد به مقابله با آن بپردازد و در صورت بالا گرفتن 

مشکلات هزینه آن را بپردازد؟

لزوم اطلاع رسانی درباره 
واردات، تولید و تزریق واکسن 

علی اصغر زرگر
تحلیلگرمسائلبینالملل

یـــادداشت

 درست است که آقای رئیسی بارها بر این موضوع تاکید 
کرده که کابینه خود را بر مبنای کارآمدی و شایسته سالاری 
خواهد چید و در انتخابات ریاست جمهوری نیز به عنوان 
کاندیدای مستقل اعلام حضور کرد، اما آنچه مسلم است 
ملاحظات دیگری هم است؛ چرا که جریانی تلاش کرده و آقای 
رئیسی را بر سر کار آورده است و به هر حال جریانی نبوده که 
فراگیر باشد و همه نحله های سیاسی در آن مشارکت داشته 
باشند؛ هر چند شرایط انتخابات نیز به نحوی بوده که دیگران 
حضور جدی نداشته باشند تا آقای رئیسی انتخاب شود. البته 
امیدواریم آقای رئیسی بتوانند در عمل این شعار هایی را که 
مطرح کردند، محقق کنند. بحث کارآمدی، شایسته سالاری  
و رویکرد فراجناحی شعارهای خوب و ارزنده ای است که 
باید ببینیم در عمل چه بخشی از اینها عملی خواهد شد. 
باید منتظر باشیم و پیش داوری نکنیم تا ببینیم کابینه ای 
که رئیس جمهور منتخب به مجلس معرفی می کند و رای 
اعتمادی که از مجلس می گیرد، مطابق این شعارهایی که بیان 
شده و نگاهی که به منظر جامعه ارائه کرده و به تصویر کشیده، 
تطبیق دارد یا ندارد. به نظر می رسد آقای رئیسی اگر خیلی 
توفیق داشته باشد از یک جریان معتدل اصولگرا در کابینه خود 
برخوردار خواهد بود؛ لذا شاهد کابینه فراجناحی و غیر سیاسی 
را شاهد نخواهیم بود. هر چند که به نظر هم نمی رسد که این 
شعارها در عمل همه محقق شوند. هر کابینه ای روی کار 
بیاید بدون تجدیدنظر در سیاست های داخلی و خارجی و 
فراهم کردن تعامل با دنیا و گشایش هایی در زمینه اقتصاد 
نمی تواند مشکلات مردم را رفع کند، اما اگر این مسائل به هر 
نحوی حل و فصل شوند، می تواند توفیقات دولت آقای رئیسی 
باشد. اینکه فکر کنیم دولت آقای رئیسی دولتی فراجناحی 
خواهد بود و از همه ظرفیت های کشور استفاده خواهد کرد 
و شایسته سالاری که شامل همه پتانسیل های کشور باشد، 
مدنظر قرار خواهد گرفت، اما دولت آقای رئیسی در عمل با 
آن فاصله دارد. از طرفی به نظر می رسد که یکی از مهم ترین 
چالش های مهم پیش روی آقای رئیسی بحث حوزه های 
اقتصادی و معیشت مردم است که نیازمند سرمایه گذاری 
است. سرمایه های موجود نیز کفاف این امر را نمی دهد و باید 
از سرمایه گذاری خارجی بهره مند شوند و سرمایه گذاری 
خارجی نیز بدون تعامل ایجاد نمی شود. سرمایه خارجی هم 
تا زمانی که در داخل امنیت لازم را برای سرمایه گذار فراهم 
نکنیم، داخل کشور نمی آید و به این سادگی نمی توانیم 
بر تحریم ها چیره شده و فائق آئیم. اقتصاد، اشتغال و تورم 
بحث های جدی پیش روی دولت است و تا زمانی که این 
مشکلات را حل نکنیم نمی توانیم نگاه امیدوارانه ای به آینده 
داشته باشیم. از دیگر مسائل مهم می توان به بحث برجام اشاره 
کرد که همه عقلای جریان دنبال آن هستند که حل و فصل 
شود. همچنین تصویب FATF نیز از مباحث مهمی است که ما 
بتوانیم به هر حال برای جا به جایی منابع خودمان از این امکان 
برخوردار باشیم. بدون رفع این چالش ها بعید است که بتوانیم 

بر مشکلات فائق شویم.

رئیسی برجام و FATF را در اولویت قرار دهد
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